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صنعت و معدن

احتمال راه اندازي بانک مشترک ميان ايران و ترکيه
در جه��ت افزاي��ش حج��م مبادلات بازرگاني ايران و ترکيه و تس��هيل 
آن، دبير ش��وراي مش��ترک بازرگاني ايران و ترکيه از احتمال راه اندازي 
بانک مش��ترک ميان دو کش��ور خبر داد و اعلام کرد: نقش��ه راهي براي 
همکاري هاي اقتصادي دو کشور آغاز شده و دو کشور خواستار توسعه 
همکاري در زمينه داروهاي بيوتکنولوژي و همکاري در مبادلات دارويي 
هستند. سيد جلال ابراهيمي - مدير مرکز مطالعات و پژوهش ايران و 
ترکيه - در گفت و گو با ايسنا، گفت: در مرحله اول براي سرعت بخشي 
در امر مبادلات تجاري، تشکيل صندوق ضمانت صادرات ايران- ترکيه 
ضروري است و ايران اخيرا پيشنهاد تشکيل يک بانک مشترک براي 
توسعه روابط تجاري بين ايران و ترکيه کرده است که البته اين پيشنهاد 
مورد توجه و نياز است، چرا که مي تواند گره گشاي مشکلات تجاري و 
آسان سازي روابط بين دو کشور باشد. وي افزود: براي ايجاد بانک مشترک 
بين ايران و ترکيه حداقل شش ماه وقت لازم است سهامداران و کثرت 

سهام دو طرف در بانک هاي مرکزي دو کشور تثبيت شود. 

تصويب الحاق ايران به موافقتنامه
 روغن و کنسرو زيتون

مجري طرح زيتون وزارت جهاد کشاورزي از تصويب الحاق ايران به 
موافقتنامه جديد ش��وراي بين المللي روغن و کنس��رو زيتون خبر داد. 
به گزارش ايلنا،سيد رحمت اله پريچهر افزود: موضوع الحاق ايران به 
موافقتنامه بين المللي روغن و کنسرو زيتون پس از بررسي و تصويب 
در دولت به مجلس ش��وراي اسلامي ارس��ال و مصوب شد و مورد تاييد 
شوراي نگهبان نيز قرار گرفت و چندي پيش تشريفات قانوني آن توسط 
وزارت امور خارجه کش��ور انجام ش��د.وي اظهار داش��ت: در سال ۲۰۱۵ 
شوراي بين المللي روغن و کنسرو زيتون در موافقتنامه خود تغييراتي 
را در زمينه نقش هايي که اين شورا مي تواند داشته باشد و استانداردها و 
تعاريف در حوزه زيتون ايجاد کرد که بايد به تصويب کشورهاي عضو 
مي رسيد و از اين رو، موضوع اين موافقتنامه در سال ۹۵ به معاونت حقوقي 
رييس جمهوري ارسال شد و پس از پيگيري هاي زياد در ۲۰ شهريور 
ماه امسال تشريفات قانوني آن از سوي وزارت امور خارجه ايران انجام 
شد. پريچهر گفت: بر اساس شرايط جديد اين موافقتنامه و پذيرش آن، 
ايران به عضويت خود در شوراي بين المللي روغن و کنسرو زيتون ادامه 
مي دهد و به زودي پذيرش اين موافقتنامه توسط ايران به سازمان ملل 

متحد اعلام خواهد شد.

از ۳۰ هزار استاندارد تدوين شده 
فقط ۸۰۰ مورد اجرايي مي شود

معاون س��ازمان ملي اس��تاندارد گفت: آنچه مهم است اجرايي کردن و 
به کار گرفتن استانداردها است چرا که هم اکنون ۳۰ هزار استاندارد در 
کشور تدوين شده که تنها ۸۰۰ مورد آن اجرايي مي شود. به گزارش ايسنا، 
مسلم بيات در مراسم روز جهاني استاندارد در ايلام اظهار کرد: استاندارد 
سندي است که حاوي الزامات، ويژگي ها، مشخصات و راهنمايي ها براي 
توليد پيوسته و به منظور حصول اطمينان از مواد، محصولات، خدمات، 
فرايندها و سيستم ها براي هدف مورد نظر است. معاون سازمان استاندارد 
با تاکيد بر پيوسته بودن فرايند استاندارد گفت: آنچه مهم است اجرايي 
کردن و به کار گرفتن اين استانداردها است چرا که هم اکنون ۳۰ هزار 
استاندارد در کشور تدوين شده که تنها ۸۰۰ استاندارد اجرايي مي شود 
و معمولا توليد کنندگان از اين دانش تجربي و فني مدون آن گونه که 

بايد استفاده نمي کنند. 

اخبار کوتاه

مهدي کرباسيان رييس هيات عامل ايميدرو به جايگاه صنعت فولاد 
در جهان اشاره کرد و گفت: سهم 4۳درصدي اين صنعت از تجارت 
۲ه��زار ميلي��ارد دلاري صناي��ع معدني دنيا،  اهميت و جايگاه فولاد در 

اقتصاد جهاني را نشان مي دهد. 
به گزارش ايلنا از شاتا، کرباسيان که در مراسم تکريم بهرام سبحاني 
و معارفه حميد رضا عظيميان مدير عامل جديد شرکت فولادمبارکه 
سخن مي گفت، از رشد توليد زنجيره فولاد در کشور ياد کرد و گفت: 
توليد ش��ش ماه کش��ور در ش��مش فولادي با رشد ۱4درصدي، آهن 
اسفنجي با ۱۹درصدي، گندله با ۳۸درصدي و کنسانتره سنگ آهن 
با افزايش ۱7درصدي همراه شد. رييس هيات عامل ايميدرو، درباره 
جايگاه ش��رکت فولاد مبارکه اظهار داش��ت: فولاد مبارکه توانسته در 
کنار رشد در ظرفيت سازي،  توليد و صادرات،  توجه وافري به مسووليت 

اجتماعي داشته باشد.

رشد صنعت فولاد ���
وي در بخش ديگري از سخنانش گفت: در موضوع تحريم، به صراحت 
از بخش فولاد نام برده شده اما خوشبختانه مجموعه تلاش مديران و 
کارکنان صنعت فولاد سبب افزايش توليد و صادرات ايران شده است. 
وي با بيان اينکه دوران مديريت آقاي س��بحاني، مصداق عاقبت به 
خيري است، از حمايت دکتر شريعتمداري وزير صنعت معدن و تجارت 
و همچنين اعضاي هيات مديره قبلي و فعلي، مديران و تمامي کارکنان 
اين مجتمع عظيم تش��کر کرد. رييس هيات عامل ايميدرو در ادامه 
از حضور عظيميان در راس ش��رکت فولاد مبارکه اس��تقبال کرد و 
گفت: از مقامات و مسوولان استان، خواهان همکاري با وي در جهت 
اعتلاي صنعت فولاد کشور – به عنوان يک حرکت ملي- هستيم. 
به گفته کرباس��يان، فولاد مبارکه تا س��ال ۹۵ واردکننده گندله سنگ 
آهن بود،  اما با تلاش هاي جمعي صورت گرفته، امروزه اين ش��رکت 
نه تنها شاهد افزايش ظرفيت توليد گندله که در ساير بخش ها هم با 

رشد مواجه شده است.

مديرعامل فولاد مبارکه اصفهان معرفي شد ���
مديرعامل جديد شرکت فولاد مبارکه اصفهان در مراسمي با حضور 
معاون وزير صنعت، معدن و تجارت و رئيس هيأت عامل ايميدرو معرفي 
شد. به گزارش ايرنا، مديرعامل سابق فولاد مبارکه روز سه شنبه در اين 
مراسم گفت: فولاد مبارکه تاکنون سهم ۵۰ درصدي خود در ميزان 
توليد فولاد کشور را حفظ کرده و طبق برنامه پيش رفته است. بهرام 
سبحاني اظهار داشت: رضايت کارکنان فولاد مبارکه از 67 درصد در 
سال ۹۳ به 7۲ درصد در سال ۹6 رسيده و ضريب تکرار حوادث در 6 

ماهه سال ۹7 از ميانگين جهاني پايين تر رفته است که اميدواريم به 
صفر برسد.  وي با بيان اين که روند توليد فولاد خام در فولاد مبارکه 
از س��ال ۹۲ تاکنون بيش از ۳۰ درصد افزايش يافته اس��ت، افزود: با 
توجه به ورود بخش خصوصي به صنعت فولاد، اولويت پنج سال اخير 
مجتمع مبارکه توليد محصولات کيفي است تا وابستگي ها قطع شود. 
سبحاني تأکيد کرد: در سال هاي اخير هفت هزار و ۳۰۰ ميليارد تومان در 
مجتمع مبارکه سرمايه گذاري شد که نتيجه آن افزايش اشتغال و توسعه 
صنعت فولاد کشور بود. مديرعامل سابق فولاد مبارکه گفت: خشک 
شدن زاينده رود فاجعه است و فولاد مبارکه در راستاي مسئوليت هاي 
اجتماعي خود، قراردادي با وزارت نيرو براي پرداخت هزينه هاي تونل 
و س��د س��وم کوهرنگ براي تأمين آب مورد نياز ش��هر اصفهان منعقد 
کرده است.  وي با بيان اين که قرار است ۲۰۰ ميليون مترمکعب آب 
از بندرعباس به اصفهان منتقل شود، گفت: تاکنون ۱۰ هزار ميليارد 
تومان براي اين پروژه سرمايه گذاري شده اما نيازمند مساعدت صندوق 

توسعه ملي و مديريت استان اصفهان است. 
مديرعامل جديد شرکت فولاد مبارکه نيز در اين مراسم گفت: در سايه 
يک تلاش مضاعف با توجه به کيفيت، کميت، س��لامت و ش��فافيت 
بتوانيم فولاد مبارکه را توسعه دهيم.  حميدرضا عظيميان افزود: سه 

فاکتور کارايي، سلامت و شفافيت در اولويت کاري فولاد مبارکه قرار 
دارد.  وي افزود: بايد در فولاد مبارکه به مسائل معيشتي پرسنل فولاد 
توجه ويژه داشت زيرا تورم هاي ناخواسته اي به مردم ايران بخصوص 
کارمندان و کارگران تحميل شده است.  وي اضافه کرد: در فولاد مبارکه 
ملزم به تعامل سازنده با مقامات استان و کشور هستيم تا همپوشاني و 
هم افزايي به وجود آيد.  عظيميان گفت: همه برنامه هاي جاري فولاد 

مبارکه ادامه دار خواهد بود و هيچ برنامه اي متوقف نمي شود. 
به گزارش ايرنا، آيين توديع و معارفه مديرعامل فولاد مبارکه اصفهان 
با حضور مهدي کرباسيان معاون وزير صنعت، معدن و تجارت و رئيس 
هي��أت عام��ل ايميدرو، اعضاي هيات مديره فولاد مبارکه و کارگران 
اين ش��رکت برگزار ش��د. در اين مراس��م از زحمات بهرام س��بحاني 
مديرعامل پيش��ين فولاد مبارکه، قدرداني و حميدرضا عظيميان به 

عنوان مديرعامل جديد اين مجتمع صنعتي معرفي شد. 

فولاد مبارکه، بزرگترين مجتمع صنعتي کشور  ���
اين مجتمع فولادي با سهم بيش از ۵۰ درصدي در توليد فولاد کشور 
داراي ارزش فعلي ۲۰۰ هزار ميليارد ريال است. شرکت فولاد مبارکه با 
داشتن حدود ۱۲ ميليون تُن ظرفيت آهن اسفنجي بزرگترين توليدکننده 

آهن اسفنجي در جهان محسوب مي شود.  مجتمع فولاد مبارکه واقع 
در 7۵ کيلومتري جنوب غرب اصفهان داراي ۳۵ کيلومتر مربع وسعت 

و ۱7 کيلومتر مربع سالن توليد است. 

درصد  توليد ش�مش فولادس�ازان در نيمه نخس�ت امس�ال ���14
رشد کرد

همچنين س��ازمان توس��عه و نوس��ازي معادن و صنايع معدني ايران 
)ايميدرو( اعلام کرد: هفت ش��رکت فولادس��از کشور از آغاز امسال تا 
پايان شهريورماه ۹ ميليون و 4۰4 هزار و 7۸۰ تن شمش فولاد توليد 
کردند که در همسنجي با پارسال بيش از ۱4 درصد رشد را نشان مي دهد. 
به گزارش ايميدرو، مجتمع فولاد مبارکه )مبارکه، هرمزگان و س��با( 
چهار ميليون و 744 هزار و 7۵۹ تن، فولاد خوزس��تان يک ميليون و 
۹۰۹ ه��زار و ۵7۸ ت��ن، ذوب آه��ن اصفهان يک ميليون و ۱۲۳ هزار و 
۸46 تن، فولاد کاوه جنوب 47۹ هزار و ۱۳7 تن، فولاد خراسان ۵۰۲ 
هزار و 6۳۰ تن، طرح ثامن چادرملو 4۳۳ هزار و ۸۵4 تن و فولاد آلياژي 

ايران ۲۱۰ هزار و ۹76 تن فولاد خام توليد کردند.
ميزان توليد شرکت هاي ذکر شده در شهريورماه، يک ميليون و ۵۵4 
هزار و ۳۱۱ تن بود که در همس��نجي با پارس��ال 6 درصد رش��د داشته 

است.

رشد ���8 درصدي توليد محصولات فولادي
برپاي��ه اين گزارش، ش��رکت هاي بزرگ ف��ولادي از آغاز فروردين تا 
پايان شهريور، پنج ميليون و 64۳ هزار و ۹۳4 تن محصولات فولادي 
شامل انواع ورق، لوله تيرآهن، ميلگرد، شمش کالايي، کلاف و ريل 
توليد کردند که نسبت به رقم مدت مشابه پارسال، هشت درصد رشد 
را نش��ان مي دهد. مجتمع فولاد مبارکه )مبارکه و س��با( سه ميليون و 
4۳۳ ه��زار و ۲7۱ ت��ن، ذوب آه��ن ي��ک ميليون و 7۹ هزار و ۸۹7 تن، 
فولاد اکس��ين ۳7۰ هزار و ۱۰۱ تن، فولاد خراس��ان ۲7۲ هزار و ۸۹۹ 
ت��ن، ف��ولاد آذربايج��ان ۱46 هزار و ۱7۰ تن، فولاد آلياژي ايران ۱۲4 
هزار و 674 تن، ورق خودرو چهارمحال و بختياري، ۱۱6 هزار و ۱۲4 
ت��ن، ن��ورد و لول��ه اه��واز ۸6 هزار و ۳۰4 تن و گروه ملي صنعتي فولاد 

ايران ۱4 هزار و 4۹4 تن توليد کردند.
در 6 ماه نخست امسال، ۱۱ ميليون و ۲76 هزار و ۵۹۸ تن آهن اسفنجي 
توليد ش��د که در مقايس��ه با مدت مش��ابه پارسال، حاکي از افزايش ۱۹ 
درصدي توليد اين محصول است. به گزارش ايرنا، توليد شمش فولادي 
در ۹ واحد بزرگ فولادسازي کشور در پنج ماهه نخست امسال با رشد 
۱۵ درصدي نسبت به مدت مشابه پارسال به رقم هفت ميليون و ۸۵۰ 

هزار و 6۰۲ تن رسيده بود.

رييس هيات عامل ايميدرواعلام کرد: 

بی توجهی صنعت فولاد به تحريم ها

آسيب جدي سيل به بيش از ۳۰ واحد صنعتيلزوم افزايش نظارت وزارت صمت بر قيمت هامنافع برخي مانع از کاهش قيمت ها مي شود
عضو کميسيون صنايع و معادن مجلس، 
گفت: بخشي از مقاومت بازار در مقابل 
کاه��ش قيمت ه��ا طبيعي اس��ت زيرا 
منافعي برخي از افرادي که به منابع ارزي 
دسترسي پيدا کرده اند اقتضا مي کند که 

قيمت ها را بالا نگهدارند و سود خود را مستمر کنند. محمدحسين 
فرهنگي در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، با بيان اينکه نظارت 
دولت و بخش هاي مانند سازمان تعزيرات حکومتي مي تواند تا 
حدودي قيمت ها را به ميزان قبل برگردانند و بازار را کنترل کنند، 
گفت: افرادي که با قيمت هاي بالا مواد اوليه مورد نياز واحدهاي 
تولي��دي خ��ود را در مقطع��ي که قيمت ارز افزايش پيدا کرد تهيه 
کرده اند اگر قصد داش��ته باش��ند با قيمت پايين محصولات خود 

را عرضه کنند آسيب مي بينند.

ي��ک عضو کميس��يون برنامه و بودجه 
مجل��س با بي��ان اين که »متاس��فانه 
هر روز ش��اهد افزاي��ش قيمت کالاها 
هس��تيم،« ابراز عقيده کرد: از س��وي 
وزارت صنع��ت و مع��دن و تج��ارت و 

تعزي��رات حکومت��ي هيچگون��ه نظارتي نمي بيني��م. به ميزان 
مغازه هاي کش��ور قيمت هاي متفاوت داريم. به گزارش ايس��نا، 
محس��ن بيگلري در نطق ميان دس��تور جلسه علني روز گذشته 
ضمن گراميداشت ياد شهداي اخير اهواز و تبريک هفته نيروي 
انتظامي بيان کرد:از همه مهم تر بيکاري در کش��ور به ويژه در 
مناطق محروم بيداد مي کند. براي ما بس��يار دردناک اس��ت که 
در اکثر خانواده ها چند تحصيل کرده بيکار داريم که دولت هيچ 

برنامه اي براي آنان ندارد.

 وزير صنعت، معدن و تجارت در بازديد 
از مناطق سيل زده استان مازندران از 
آسيب ديدگي بيش از ۳۰ واحد صنعتي 
در استان خبر داد. محمد شريعتمداري 
با اشاره به اينکه تعداد قابل توجهي از 

واحدهاي تجاري، مراکز نگهداري کالا و عرضه محصولات، 
خس��ارت هاي ج��دي ديدن��د اظهار کرد: با ص��ورت برداري از 
تمامي ضايع��ات و ضررهاي��ي ک��ه مجموعه ه��ا ديدند، دولت 
اقدامات��ي کوت��اه مدت براي اين واحدها در مصوبه هفته آينده 
درنظ��ر خواه��د گرفت. وي افزود: اس��تمهال بدهي واحدهاي 
توليدي که با مشکل مواجه هستند و همچنين جبران خسارات 
حوادث گذشته که فشار و زيان مضاعفي را وارد کرده از جمله 

اقدامات بلندمدت هيئت دولت خواهد بود. 

ضرورت نظارت نمايندگان بر عملکرد مناطق آزاد 
و ويژه اقتصادي

عضو هيئت رييسه کميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي، گفت: 
فراکسيون مناطق آزاد تجاري و مناطق ويژه اقتصادي به منظور نزديک 
شدن هر چه بيشتر اين مناطق به کارکردهاي اصلي خود و بررسي نقاط 
ضعف و آسيب هاي موجود تشکيل شده است. سيد تقي کبيري در گفت 
 و گو با خبرگزاري خانه ملت، با اشاره به بند ۱۱ سياست هاي کلي اقتصاد 
مقاومتي، تصريح کرد: در اين بند بر گسترش عملکرد مناطق آزاد و ويژه 
تاکيد شده است. در گذشته مناطق مشکلاتي داشتند که عمدتا به مديريت 
اين مناطق بازمي گشت. به همين دليل به نظر مي رسيد لازم است مجلس 
و نمايندگان بر قوانين مربوط به مناطق نظارت ويژه داشته باشند. بر همين 
اساس فراکسيون با بالاي ۹۰ نفر تشکيل شد تا اگر نياز به وضع قوانين جديد 
بود، بر اساس نظر نمايندگان اين مناطق در راستاي اهداف خود قرار بگيرند. 
نماينده مردم خوي و چايپاره در مجلس شوراي اسلامي، با بيان اينکه در 
حال حاضر مناطق آزاد و ويژه نسبت به گذشته در مسير توسعه قرار گرفته 
اند، افزود: هرچند در بعضي مناطق مشکلاتي وجود دارد که عمدتا به عدم 
اجراي قوانين بازمي گردد، ولي در برخي مناطق هم توليد و اشتغال رشد 
چشمگيري داشته که از آن جمله مي توان به منطقه آزاد ارس اشاره کرد 

که نسبت به ۱۰ سال قبل پيشرفت گسترده اي داشته است.

رشد ۱۳ درصدي صادرات کشور 
رش��د ۱۳ درصدي صادرات کش��ور در نيمه نخس��ت سال نشان مي دهد، 
نوسان ارزي تاثير چنداني در صادرات اين مدت نداشته و برخلاف تصور 
برخي مدافعان افزايش نرخ ارز سبد صادراتي بدون تغيير به راه خام فروشي 
خود ادامه مي دهد. به گزارش خبرگزاري فارس، صادرات غير نفتي کشور 
در نيمه نخست سال جاري براساس آمار رسمي تجارت خارجي کشور به 
لحاظ ارزش دلاري ۱۳ درصد رش��د کرد. اين رقم در حالي ثبت ش��ده که 
کارشناس اقتصادي موافق افزايش نرخ ارز، هميشه يکي از دلايل دفاع 
از اين رويکرد را افزايش صادرات مي دانستند. منتها طي چند ماه اخير ارز 
نوسان شديد حدود 4 برابري داشته و به تبع آن صادرات غير نفتي چنين 
رش��دي را به خود نديده اس��ت. ناگفته نماند مدافعان افزايش نرخ ارز اين 
روزها در برابر اظهارات خود سکوت کرده و حتي به مدعيان امروز تبديل 
ش��دند. با اين حال فکر نمي کردند، نرخ هاي افسارگس��يخته سوار بر موج 
نقدينگي خفته در بانک هاT سيلي از هرج و مرج قيمتي در بازار کالاها و 

ارز و سکه به راه انداخت.

نشان زرين استقامت ملی در توليد فولاد
کسب نشان زرين استقامت ملي در توليد فولاد   و گواهينامه بين المللي 
شرکت ICMF در کيفيت و نوآوري در صنعت فولاد توسط شرکت فولاد 
اميرکبير کاشان. شانزدهمين همايش استقامت ملي در توليد و خدمات 
در مرکز همايشهاي بين المللي صدا و سيما با حضور آقايان دکتر خزايي، 
معاون وزير امور اقتصادي و دارايي، دکتر بانک، مشاور رئيس جمهور و 
رئيس شوراي عالي مناطق آزاد کشور، دکتر زماني نيا، معاون وزير نفت، 
دکتر معظمي، معاون وزير صنعت، معدن و تجارت و نمايندگان مجلس 
برگزار گرديد که شرکت فولاد اميرکبير کاشان موفق به دريافت نشان 
 ICMF زرين استقامت ملي در توليد فولاد   و گواهينامه بين المللي شرکت
در کيفيت و نوآوري در صنعت فولاد ايران گرديد.اين موفقيت را به همه 

همکاران و ذينفعان شرکت تبريک ميگوئيم.

داد و ستد

نماين��ده مس��يحيان آش��وري و کلدان��ي ايران 
در مجل��س ش��وراي اسلامي گفت:بس��ياري از 
کش��ورهايي که دوس��ت ما هستند از جمله چين 
و روس��يه، انتظارش��ان از م��ا اين ب��ود که در اين 
کنوانس��يون عضو ش��ويم.  يونات��ن بت کليا در 
گفتگ��و ب��ا ر خبرگزاري خان��ه ملت در خصوص 

اهميت پيوس��تن به FATF افزود: کش��ورهايي 
ازجمله سوريه و لبنان که مرکز اختلاف ما با ساير 
کشورهاست خود در اين کنوانسيون عضو هستند. 
وي با بيان اينکه حزب الله در لبنان است و عضو اين 
کنوانسيون است ما چرا نبايد عضو آن باشيم عنوان 
کرد: نبايد از فرمايشات رهبري سوء برداشت شود 

و هر کس��ي مي خواهد مخالفت يا موافقت خود 
را ب��ا طرحي اعلام کنند به فرمايش��ات رهبري 
اس��تناد کنند، انديشه ها و تدابيري رهبري بسيار 
بالاست. عضو کميسيون عمران مجلس شوراي 
اسلامي تصريح کرد: با تصويب FATF ضرري 

نخواهيم ديد و نتيجه بخش خواهد بود 

رئيس اتاق مشترک بازرگاني ايران و فرانسه گفت: 
حداقل دو س��ال اس��ت که بانک هاي فرانس��وي 
حس��اب هاي متعلق به ايراني ها را شناس��ايي و آن 
را مي بس��تند، بنابراين اين موضوع تازه اي نيس��ت 
که بزرگ نمايي شده است.  مهدي ميرعمادي در 
گفت وگو با ايس��نا، اظهار کرد: بانک هاي فرانس��ه 

مدت ها قبل از صحبت هاي تحريم ها، حساب هاي 
ايرانيان را مي بستند که البته بستگي به بانک دارد. 
بسياري از بانک ها حتي زماني که برجام امضا شده 
بود هم حساب هاي ايراني را مي بستند و اين موضوع 
تازگي ندارد. وي افزود: حال اگر يک بانک، حسابي را 
بسته است، نبايد بزرگ نمايي شود. همه بانک هاي 

بزرگ اگر شناس��ايي کنند که حس��ابي متعلق به 
ايراني است، آن حساب را مي بندند. اما از بانک هاي 
کوچک اطلاعاتي در دسترس نيست. ميرعمادي با 
تاکيد بر اين که بستن  حساب هاي بانکي ربطي به 
تحريم هاي جديد ندارد، گفت: بستن حساب ايرانيان 
از دوره تحريم هاي قبلي آمريکا شروع شده است.

با پيوستن به FATF متضرر نمي شويم تجارت بستن حساب  ايراني ها موضوع تازه اي نيست
www.tejaratonline.ir

نائ��ب رئيس ات��اق ايران گفت:به نظر 
مي رسد که عرضه و تقاضا در کشور در 
حال رسيدن به تعادل است و حداکثر تا 
ماه هاي آينده وضعيت به حالت نرمال 

برمي گردد.
حس��ين س��لاح ورزي در گفت وگو با 
ايس��نا، با اش��اره به اينک��ه در فرآيند 
تولي��د، توزيع و تج��ارت مفهوم انبار، 
انبارداري و دپوي محصولات در برخي 
از شرايط مهم است و اين موضوعات 
با احتکار متفاوتند، اظهار کرد: احتکار 
مفهومي به معناي نگهداري و انبار يک 
سري کالا و فروش آنها در مقطعي با 
قيمت بيش��تر در جهت منفعت طلبي 

است.
وي اضاف��ه ک��رد: احتکار زماني اتفاق 
مي افت��د که از نظ��ر اقتصادي، فرآيند 
عرضه و تقاضا تعادل خود را از دس��ت 
مي دهد و جو رواني ايجاد ش��ده منجر 
به نگهداري کالا توسط افراد سودجو 

مي شود.
کشور با مشکل عرضه مواجه نيست

س��لاح ورزي ب��ا تاکي��د ب��ر اينکه در 
مملک��ت م��ا از نظ��ر عرض��ه اتفاقي 
نيفت��اده اس��ت، تصريح کرد: ش��ش 
ماه��ه گذش��ته س��الجاري عرضه اي 
کاه��ش نيافت و حتي بر اس��اس آمار 

يک س��ري محص��ولات وارداتي هم 
افزايش داش��تند و از طرفي تقاضا در 

حالت کلي ابتدا ثابت بود.

ج�و رواني ايجاد ش�ده عامل اصلي  ���
مشکلات اقتصادي اخير است

نائ��ب رئيس ات��اق اي��ران ادامه داد: 
متأسفانه دليل عمده همه اتفاقات اخير 
اقتصادي در کشور جنبه غيراقتصادي 
و رواني داش��ت و بخش��ي از آن هم به 

سوي تدبيرها بر مي گردد. 
در ش��رايطي که فشارهاي بين المللي 
قصد داشت التهاب و نگراني به جامعه 
القا کند و براساس اعمال تحريم هاي 
آمريکا اين طور القا مي ش��د که امکان 
اداره کش��ور ممکن اس��ت با اختلال 
مواجه شود، جو رواني ايجاد شده باعث 
ش��د مردم تصور کنند که ممکن است 
عرض��ه کاه��ش يابد و به همين دليل 
به فروشگاه ها هجوم بردند و خريدي 
بيش از نياز ماهيانه خود داش��ته باشند 
و نتيجه اين کار باعث شد مردم بخش 
عمده اي از کالاهاي موجود مانند رب 
گوجه را در خانه ها نگهداري کنند و اين 
قضيه س��طح تقاضاي کل را افزايش 
داد، چرا که اين افزايش تقاضا ناگهاني 

بود.

وي با بيان اينکه جو رواني ايجاد شده 
نظ��ام عرض��ه و توزيع را دچار اختلال 
کرد، افزود: در آن ش��رايط دولت بايد 
برنام��ه توزي��ع و عرض��ه مناس��بي را 

اجرايي مي کرد.

نس�خه اي ب�راي پاي�ان احت�کار  ���
خانگي

سلاح ورزي با اشاره به اينکه کشور با 
مش��کل ذخيره ارزي و عرضه و تقاضا 
مواجه نيس��ت، تصري��ح کرد: يکي از 
بهترين کارهايي که دولتمردان بايد در 
اين ش��رايط انجام دهند اين است که 
نياز نيست خيلي در خصوص وضعيت 
ب��ازار و عرض��ه و تقاضا صحبت کنند 
چراکه اظهارنظر زيادي باعث احساس 

نگراني در مردم مي شود.
رئيس اتاق بازرگاني لرس��تان، افزود: 
موضوع، موضوع خاصي نيست، زماني 
که مي دانيم ممکن اس��ت براس��اس 
القائات رواني و غيراقتصادي، س��طح 
تقاض��اي جامع��ه ب��راي برخي اقلام 
افزايش يابد، دولت بايد سياس��ت هاي 
تسهيل گرانه در جهت تسريع توليدات 
داخل��ي و واردات برخ��ي محصولات 

انجام دهد.

احتکار خانگي ثمره اي جز گراني و  ���
افزايش قيمت ندارد

وي يادآور ش��د: به نظر مي رس��د که 
عرض��ه و تقاض��ا در کش��ور در ح��ال 
رس��يدن به تعادل اس��ت و حداکثر تا 
ماه هاي آينده وضعيت به حالت نرمال 
برمي گردد و مردم بدانند کشور هم از 
نظ��ر ذخائ��ر ارزي و هم از نظر ميزان 
ذخائر اس��تراتژيک کالاهاي اساسي 
مش��کل خاصي ندارد و حتي مي توان 
ب��ا اطمينان گف��ت براي پيش بيني دو 
ساله از نظر ذخائر ارزي و امکان تأمين 
نيازهاي کشور نگراني وجود ندارد، لذا 
مردم هم در خريد اقلام موردنياز خود 
روند عادي را طي کنند و به اين نکته 
توجه کنند که هجوم آوردن و احتکار 
خانگ��ي هي��چ ثمره اي ج��ز افزايش 

قيمت ها ندارد.

پ��ي مق��ررات محدودکنن��ده و   در 
ممنوع کنن��ده براي ص��ادرات، رييس 
کنفدراس��يون صادرات ات��اق بازرگاني 
اي��ران اع��لام کرد که فهرس��ت اقلام 
صادرات��ي و واردات��ي همچنان در حال 
حذف و اضافه اس��ت و برخي مسئولان 
دست به دامان ساده ترين راهکار، يعني 
ايج��اد ممنوعي��ت و محدوديت در برابر 
رويه هاي تجاري کش��ور  مي شوند و به 
دنبال تعديل فهرست کالاهاي ممنوعه 
صادراتي و وارداتي هستند که براي آنها 
با بهانه هايي همچون »ش��رايط ويژه«، 
»حمايت از بخش خصوصي« و »تنظيم 
بازار داخلي« تصميمات متفاوت خود را 
توجي��ه  مي کنند. محمد لاهوتي رييس 
کنفدراس��ون صادرات ات��اق بازرگاني 
اي��ران در تحلي��ل اين مس��ائل تصريح 
ک��رد: اين ممنوعيت ه��ا، محدوديت ها 
و بخش��نامه هايي که به بازگش��ت ارز 
حاص��ل از صادرات مربوط اس��ت، پس 
از نوسانات ارزي در برابر صادرات مانع 
ايج��اد کرد. البت��ه تمام اين روش ها در 
گذش��ته نيز به کار گرفته ش��ده و پس از 
کس��ب تجربيات، قوانين متعددي براي 
جلوگيري از تکرار اين گونه تصميمات 
در کش��ور به عنوان قوانين بالادستي و 
برنامه توس��عه اي وضع ش��ده است که 
دول��ت نمي تواند حتي ب��ه بهانه تنظيم 
بازار داخل، ممنوعيتي را براي صادرات 

اعمال کند.
وي اف��زود: نخس��تين نق��د م��ا ب��ه 
ب��ه همي��ن مس��اله  سياس��تگذاران 
بازمي گردد ودر واقع انتظار اين است که 
تجربيات گذشته و لطماتي که از ناحيه 
سوءمديريت به اقتصاد کشور وارد شده، 
مجدد تکرار نشود و دولت بجاي جبران 
کمبوده��ا از محل صادرات، روش هاي 
ديگري را به کار بگيرد. اما پس از س��ه 
برنامه توس��عه اي، دولت کماکان همان 
روش هاي گذش��ته را براي تنظيم بازار 

به کار  مي گيرد.
اين عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
ته��ران با بيان اينکه جهش قيمت ارز و 
اعمال تحريم ها شرايط ويژه اي را پديد 
آورده اس��ت، اظهار کرد: به هر حال ما 

معتقدي��م که ممنوعيت ها خلاف قانون 
است. اما اگر دولت ناگزير به اتخاذ اين 
تصميمات فراقانوني شده، در وهله اول، 
دولت بايد از س��ه ماه قبل اطلاع رساني 
ک��رده و س��پس آن را عملياتي کند. اما 
معم��ولًا دول��ت اين ن��وع تصميمات را 
يک ش��به و پش��ت درهاي بسته اتخاذ 
و بلافاصل��ه ابلاغ و اجرايي  مي کند که 
هميش��ه ه��م کنفدراس��يون صادرات، 
اتاق ه��اي بازرگاني ته��ران و ايران نيز 
نارضايت��ي خود را به دولت اعلام کرده  
اس��ت. لاهوتي تصريح کرد: اگر دولت 
ب��ه ه��ر دليل��ي تصميم ب��ه ممنوعيت 
صادرات��ي گرفت و حتي فرجه س��ه ماه 
را ني��ز رعاي��ت کرد، اگ��ر صادرکننده يا 
واردکنن��ده اي تعهدي ايجاد کرده و در 
اث��ر تصميمات دولت متضرر  مي ش��ود، 
دولت مکلف اس��ت که اين ضرر و زيان 
را جبران کند که البته بعيد  مي دانم، دولت 
حتي يک مورد از مصاديق اين قانون را 

اجرا کرده باشد.
ريي��س کنفدراس��يون ص��ادرات اتاق 
بازرگان��ي اي��ران با تاکيد بر اينکه دولت 
در ص��ورت توج��ه ب��ه نظ��رات بخش 
خصوص��ي، مديري��ت بهت��ري خواهد 
داش��ت، گفت: مساله اين است که تاجر 
ايران��ي در کش��ورهاي هدف صادراتي، 

قراردادهايي را منعقد کرده و هزينه هايي 
را متقبل شده که همه اين ها به تشويق 
دولت در ش��رايط عادي صورت گرفته 
اس��ت. در واقع، ب��ا ممنوعيت صادراتي 
عملا نمي تواند تعهدات خود را ايفا کند. 
در اي��ن صورت، نه فقط تاجر ايراني که 
کل ايران به عنوان تاجري بدنام معرفي 
 مي ش��ود که البته اصلاح اين نگرش و 
بازپس گرفتن بازارها در ش��رايط عادي 

شايد ديگر امکان پذير نباشد.
اي��ن عضو هيات نمايندگان اتاق تهران 
اظه��ار ک��رد: در اين که افزايش نرخ ارز 
موج��ب افزايش ارزش صادرات ش��ده، 
ش��کي نيست؛ اما شرايط جديدي که بر 
صادرات حاکم شده مانند پيمان سپاري 
ارزي، مس��اله اس��تفاده از کارت ه��اي 
يک ب��ار مصرف و اج��اره اي را افزايش 
داده اس��ت. حال آنکه پيمان س��پاري بر 
اساس ماده ۱۳ قانون صادرات و واردات 
براي کالاهاي غيرپايه نفتي ممنوع شده 

است.
وي در ادام��ه اب��راز امي��دواري کرد که 
دول��ت دوازدهم همچون دولت يازدهم 
تدبي��ر را بر تصميم��ات خود حاکم کند 
و بر اس��اس واقعيت ها تصميم بگيرد و 
همچني��ن اي��رادات ضوابط جاري را به 

سرعت مورد بازنگري قرار دهد.

نائب رئيس اتاق ايران مطرح کرد

جو رواني، عامل اصلي مشکلات اقتصادي
رييس کنفدراسيون صادرات انتقاد کرد:

چوب بخشنامه هاي دولت لاي چرخ صادرات


